

## الجمعية العامة الـ141 للاتحاد البرلماني الدولي

بلغراد (صربيا) 17-13 تشرين الأول/أكتوبر 2019



A/141/2-P.1 2019 تشرين الأول/أكتوبر 11 الجمعيّة العامّة البند 2

# النظر في طلبات إدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامّة

طلب إدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة الـ 141 للاتحاد البرلماني الدولي مقدم من قبل وفد الهند

في 11 تشرين الأول/أكتوبر 2019، تلقى الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي من الشعبة البرلمانية الهندية طلباً ووثائق مرفقة لإدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة الـ141 تحت عنوان:

#### "قرار بشأن التصدي لتغير المناخ"

وسَيجد المندوبون في الجمعية العامة الـ 141 مرفقاً نص المراسلة التي تضمنت تقديم الطلب (الملحق الأول)، إضافة إلى المذكرة التفسيرية (الملحق الثاني)، ومشروع قرار (الملحق الثالث) دعماً له.

وسَيُطلب من الجمعية العامة الـ 141 أن تتخذ قراراً بشأن طلب الشعبة البرلمانية الهندية يوم الإثنين، <u>14</u> تشرين الأول/أكتوبر 2019.

وبموجب أحكام القاعدة 11 (الفقرة 1) من لوائح الجمعية العامة، يجوز لأي عضو في الاتحاد البرلماني الدولي أن يطلب إدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية. ويجب أن يرفق هذا الطلب بمذكرة تفسيرية موجزة ومشروع قرار يحدد بوضوح نطاق الموضوع الذي يشمله الطلب. وتقوم الأمانة العامة للاتحاد البرلماني الدولي بإبلاغ جميع الأعضاء بهذا الطلب وبأي وثائق من هذا القبيل على الفور.



إضافة إلى ذلك، تنص القاعدة 11 (الفقرة 2) من لوائح الجمعية العامة على ما يلى:

- (أ) يجب أن يتناول طلب إدراج بند طارئ حالة دولية هامة حدثت مؤخراً تستلزم اتخاذ إجراء عاجل من جانب المجتمع الدولي، والتي يكون من المناسب أن يعرب الاتحاد البرلماني الدولي عن رأيه وحشد الاستجابة البرلمانية. ولقبول مثل هذا الطلب ينبغي أن يحصل على ثلثي الأصوات المشاركة في التصويت؛
- (ب) لا يجوز للجمعية أن تدرج في جدول أعمالها سوى بند طارئ واحد، وفي حال حصول عدة طلبات على الأغلبية المطلوبة، يقبل الطلب الذي يحصل على أكبر عدد من الأصوات الإيجابية؟
- (ج) يجوز لمقدمي طلبين أو أكثر لإدراج بند طارئ ضمّ مقترحاتهم في طلب واحد، إذا كانت المقترحات الأساسية، تنصبّ على الموضوع نفسه؛
- (c) لا يجوز أن يدرج في مشروع القرار، المتعلق بالبند الطارئ، موضوع مقترح بعد أن يسحبه مقدموه، أو إذا رفضته الجمعية، ما لم تكن هناك إشارة واضحة له في الطلب وفي عنوان الموضوع الذي أقرّته الجمعية.



A/141/2-P.1 ملحق 1 الأصل: الإنجليزية

## المراسلة الموجهة إلى الأمين العام من الشعبة البرلمانية الهندية

نيودلهي، 11 تشرين الأول/أكتوبر 2019 (س) 1941 أسوينا 1941 قم 19U/2019/1/18

حضرة الأمين العام،

كما تعلمون، سيشارك وفد برلماني من الهند، برئاسة معالي رئيس مجلس الشعب (لوك سابها)، في الجمعية العامة الـ141 للاتحاد البرلماني الدولي، التي ستعقد في بلغراد، صربيا، من 13 حتى 17 تشرين الأول/أكتوبر 2019.

وفي هذا الصدد، أوعز إلي أن أبلغكم أن الشعبة البرلمانية الهندية تود اقتراح بند طارئ، بعنوان:

#### "قرار بشأن التصدي لتغير المناخ"

لإدراجه في جدول أعمال الجمعية.

وتجدون، أيضاً، مرفقاً مذكرة تفسيرية موجزة ومشروع قرار عن البند الطارئ المقترح.

وفي هذا الإطار، نطلب منكم تقديم المشورة إلى الأمانة، لإدراج المقترح المذكور كبند طارئ من الهند في قائمة البنود الطارئة المقترحة حتى الآن.

ويرجى الإشعار باستلام هذه المراسلة.

وتفضلوا بقبول فائق الاحترام،

ل. ف. رامانا (التوقيع)
نائب مدير
الشعبة البرلمانية الهندية



### قرار بشأن التصدي لتغير المناخ مذكرة تفسيرية مقدمة من قبل الشعبة البرلمانية الهندية

اقترحت الهند مشروع قرار بشأن التصدي لتغير المناخ، ليتم النظر فيه في الجمعية العامة الـ141 للاتحاد البرلماني الدولي، في بلغراد، صربيا (13-17 تشرين الأول/أكتوبر 2019). توجز هذه المذكرة الحاجة والأسباب التي أدت إلى اقتراح الهند لهذا الموضوع.

وثمة ثلاث مسائل أساسية تستحق اهتمام البرلمانيين الذين يسعون إلى مواجهة مشكلة تغير المناخ العالمية. تتعلق المسألة الأولى بواقع أنه تعين على البلدان المتقدمة النمو أخذ زمام المبادرة في مكافحة تغير المناخ. وتمثلت المسألة الثانية في الحاجة إلى اتباع أنماط حياة مراعية للمناخ لضمان التنمية المستدامة، وتمثلت المسألة الثالثة بضمان السبل والوسائل للبشرية، من أجل مواجهة النظام المناخي المتغير والتكيف معه. يسعى مشروع القرار المقدم من الهند إلى لفت انتباه المجتمع الدولي إلى هذه المسائل الثلاث التي أهملت حتى الآن، والتي تقع في جوهر تحدي تغير المناخ الذي يواجه البشرية.

وليس هناك شك في أن الاحترار العالمي الناتج عن مصادر بشرية المنشأ يشكل واحداً من أهم التحديات للعالم، اليوم. وقد أُثبت ذلك، عبر السنين، بشكل حاسم، من خلال أفضل المصادر العلمية، بحسب تحليل ودراسة الهيئة الحكومية الدولية المعنية بتغير المناخ (IPCC).

لكن، تطورت، الإجراءات المنفردة للبلاد أو الإجراءات العالمية الجماعية لمواجهة هذا التحدي، ببطء وباستمرار، منذ توقيع اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ، في العام 1992. ووضعت الاتفاقية المبادئ والأسس العامة للعمل من أجل المناخ، على أساس الإنصاف ومبدأ الاشتراك، لكنها ميزت بين المسؤوليات، وفقاً للقدرات الوطنية. كما أنها حددت المسؤوليات والالتزامات للبلدان المتقدمة النمو والبلدان النامية، وكذلك، طبيعة هذه المسؤوليات والقدرات، ونطاقها. ويُطلب من البلدان المتقدمة النمو، بوجه خاص، أن تتولى زمام المبادرة، في جملة من الأمور، فيما يتعلق بتخفيف آثار تغير المناخ، وتوفير المساعدة المالية، والتكنولوجية، والمساعدة في بناء القدرات إلى البلدان النامية.



وقد أصبحت الأهداف العامة من الاتفاقية محددة للغاية في اتفاق باريس، حيث وافقت جميع الأطراف على الأهداف المحددة للحد من الاحترار العالمي، واتفقت على إبقاء "ارتفاع متوسط درجة الحرارة العالمية أقل من درجتين مئويتين فوق مستويات ما قبل الثورة الصناعية، ومواصلة بذل الجهود للحد من الارتفاع في درجة الحرارة بمعدل 1.5 فوق مستويات ما قبل الثورة الصناعية، مقرين بأن ذلك قد يخفض من مخاطر تغير المناخ وآثاره."

وإن التطورات العلمية اللاحقة، لا سيما مثلما تم تقييمها من قبل دراسة الهيئة الحكومية الدولية المعنية بتغير المناخ في ثلاثة تقارير خاصة الاحترار العالمي بمقدار 5.1 درجة معوية، المناخ والأرض، المحيطات والغلاف الجليدي في ظل مناخ متغير، أوضحت أن اتخاذ إجراءات عاجلة بشأن تغير المناخ، أمر مطلوب لتخفيف الآثار، والتكيف. ولا بد من تنفيذ هذا الإجراء، من أجل الوصول إلى الهدف المتعلق بالحرارة المذكور في اتفاق باريس، ومن أجل أن يتكيف العالم مع الاحترار العالمي، الذي لن نستطيع تجنبه. وبوجه خاص، برزت إلى المقدمة ثلاثة جوانب متعلقة بالإجراء لتغير المناخ. وهي التالية:

- (i) تحتاج البلدان المتقدمة النمو إلى اتخاذ المبادرة في تخفيف آثار تغير المناخ، من خلال تخفيف انبعاثاتها. بالإضافة إلى ذلك، ينبغي تعزيز المساعدة المالية، والتكنولوجية، والمساعدة في بناء القدرات إلى البلدان النامية، بشكل أكثر. ففي الواقع، إن تمويل إجراءات عاجلة بشأن تغير المناخ بعيد عن الالتزامات، ولقد وجه هذا التمويل بشكل أساسي إلى تخفيف الآثار، بدلاً من التكيف.
- (ii) تساهم أنماط الحياة، التي تتطلب كميات كبيرة من الكربون في العالم المتقدم النمو، وأنماط الاستهلاك والإنتاج غير المستدامة في انبعاثات غازات الدفيئة، وبالتالي تزيد من الاحترار العالمي، مما ينتهك أهداف اتفاق باريس. لذلك، يعتبر التغير إلى اعتماد أنماط حياة مراعية للمناخ تحدياً فورياً، ويتطلب اتخاذه بأسرع وقت ممكن. تعتبر أنماط الاستهلاك في البلدان النامية بعيدة، عموماً، أكثر مراعية للمناخ، وتتميز بانبعاثات كربون أقل، مقارنة مع البلدان المتقدمة النمو.
- (iii) يشكل التكيف الشاغل الرئيسي للبلدان النامية، وكذلك، حاجتهم إلى التنمية المستدامة، من أجل ضمان رفاه شعوبها. إن التكيف ضروري لا سيما فيما يتعلق بحماية الموارد الطبيعية وتعزيزها، التي تعتبر مورداً لسبل العيش والرفاه لقطاعات سكانها الكبيرة. لا تركز جهود التكيف، أساساً، على مواردها الطبيعية. إن اتخاذ البلدان المتقدمة النمو لإجراء أقوى وأسرع من أجل الحد من آثار تغير المناخ، قد يخفف من عبء التكيف في البلدان النامية.



ومن خلال صوت البرلمانيين من 179 بلداً، يسعى القرار إلى استرعاء انتباه المجتمع الدولي إلى الأبعاد الثلاثة المهمة لاتخاذ إجراءات بشأن تغير المناخ العالمي، بحيث تكون في محور الاهتمام. تمثل جمعية البرلمانيين من حول العالم، جزءاً مهماً من البشرية، لا سيما أولئك المعرضة حياتهم، وأساليب عيشهم، ورفاههم مهددة جراء مخاطر الاحترار العالمي. وكذلك، يهدد أطفالهم، الذين يعمل الجيل الحالي لأجلهم، في الهند كما في أرجاء العالم، ويضحى من أجلهم، ويرغب بشدة زيادة رفاههم.

ولا بد أن نذكر أن الاحترار العالمي وآثاره ليست قوى طبيعية مدمرة ستسقط علينا، من دون أن نستطيع حلها. إنما نتيجة لأعمالنا كبشرية، ولذلك، إنه في وسعنا التخفيف من آثار عواقبها، قدر الإمكان، من أجل مواجهتها والتكيف معها. لكن، يستدعى تمثيلنا للمليارات، التصرف بشكل عاجل.

وتناشد الهند بشدة جميع البرلمانيين المجتمعين في الجمعية العامة الـ141 إلى تضافر جهودها والموافقة على القرار المقترح.



# قرار بشأن التصدي لتغير المناخ مشروع قرار مقدم من قبل الشعبة البركمانية الهندية

#### إن الجمعية العامة الـ141 للاتحاد البرلماني الدولي،

- (1) إذ تدرك دور الحوكمة الديمقراطية وأهميتها للسلم والتنمية، التي يتردد صداها في رؤية ومهمة الاتحاد البرلماني الدولي، وهو منظمة عالمية تضم 179 برلماناً عضواً،
- (2) وإذ تعترف بالاحترار العالمي الناتج عن مصادر بشرية المنشأ الذي يشكل إحدى التحديات الكبيرة التي تواجه المجتمع الدولي اليوم،
- (3) وإذ تشير إلى الالتزامات التي تعهد بها المجتمع الدولي فيما يتعلق بجوانب تغير المناخ المختلفة، المذكورة في إعلان ريو بشأن البيئة والتنمية وجدول أعمال القرن 21، واتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ، وبروتوكول كيوتو، واتفاقات كانكون، وخطة جوهانسبرغ للتنفيذ، ونتائج وارسو، ومسار ساموا، وإطار سنداي للحد من مخاطر الكوارث، وخطة عمل أديس أبابا، واتفاق باريس، وخطة التنمية المستدامة للعام 2030،
- (4) وإذ تشير أيضاً إلى اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ، وبروتوكول كيوتو، وآلية وارسو الدولية المتعلقة بالخسائر والأضرار، واتفاق باريس، وخطة التنمية المستدامة للعام 2030، التي تمنح الأساس والتوجيهات للتنمية المستدامة، والمنخفضة الكربون، والقائمة على إمكانية التكيف، في عالم يزداد احتراراً،
- (5) وإذ تشير أيضاً إلى التزام الأطراف في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ، لمواجهة تحديات الاحترار العالمي، على أساس الإنصاف ومبدأ المسؤوليات المشتركة ولكن المتباينة، والقدرات،
- (6) وإذ تقر بأن اتفاق باريس الذي يعترف بأنماط الحياة، وأنماط الاستهلاك والإنتاج المستدامة، مع اتخاذ أطراف البلدان المتقدمة النمو زمام المبادرة، تؤدي دوراً مهماً في التصدي لتغير المناخ،



- (7) وإذ تشير إلى أن اتفاق باريس يذكر أهمية ضمان سلامة النظم الإيكولوجية، بما فيها المحيطات، وحماية التنوع البيولوجي، التي تعترف بما بعض الثقافات بأنها الأرض الأم،
- (8) وإذ تشير أيضاً إلى التزام اتفاق باريس المتمثل بإبقاء ارتفاع متوسط درجة الحرارة العالمية أقل من درجتين مئويتين فوق مستويات ما قبل الثورة الصناعية، ومواصلة بذل الجهود للحد من الارتفاع في درجة الحرارة بمعدل 1.5 فوق مستويات ما قبل الثورة الصناعية، مع الإقرار بأن ذلك قد يخفض من مخاطر تغير المناخ وآثاره،
- (9) وإذ تشير أيضاً إلى النتائج الرئيسية والبيانات للهيئة الحكومية الدولية المعنية بتغير المناخ في تقاريرها الخاصة الاحترار العالمي بمقدار 5.1 درجة مئوية، المناخ والأرض، المحيطات والغلاف الجليدي في ظل مناخ متغير،
- (10) وإذ تقر بأن نتائج تقارير الهيئة الحكومية الدولية المعنية بتغير المناخ، المستندة إلى أفضل المصادر العلمية المتوفرة، تبين أن عواقب الاحترار عالمي، خطرة، وجدية، ومدمرة، حتى ولو كان بمعدل 1.5 درجة مئوية، لكن يمكن التخفيف من آثارها بشكل كبير من خلال اتخاذ إجراءات عاجلة ومركزة، ومن خلال التعاون والتنسيق الدوليين الفعالين، عبر عمليات متعددة الأطراف،
- (11) وإذ تشير إلى أنه لا تزال الأولوية الأولى للبلدان النامية تتمثل في تقدمها السريع نحو اتجاه التنمية المستدامة، لضمان رفاه الجزء الأكبر من سكان العالم،
- (12) وإذ تقدر العمل الذي قامت به فرقة عمل مراكش المعنية بأنماط الحياة المستدامة، وفرق إقليمية أخرى ما فيها مجموعة السبع، ومجموعة العشرين، ومجموعة الر77، والبريكس، ورابطة دول جنوب شرق آسيا، ومبادرة خليج البنغال للتعاون التقني والاقتصادي المتعدد القطاعات، ورابطة جنوب آسيا للتعاون الإقليمي، ومجموعات أخرى معنية بالاستهلاك والإنتاج المستدامين،
- (13) وإذ تشيد بجهود ومبادرات العديد من المجتمعات المحلية، وقطاعات العمل، والقطاعات المالية، والمؤسسات الأكاديمية، والبحثية، والأطفال والشباب، والإعلام والحكومات في تعزيز مزيج مبتكر من أنماط الحياة التقليدية والحديثة المستدامة على المستويين الفردي والجماعي، باعتبارها مساهمات من قبلهم للعيش ضمن حدود الأرض،
- (14) وإذ تشير إلى التزام الاتحاد البرلماني الدولي في إعلان هانوي للعام 2015، بالنهوض بأهداف التنمية المستدامة، بحلول العام 2030، وضمان مساءلة البرلمانات للحكومات في تنفيذ التدابير الفعالة لتحقيق هذه الأهداف، وعدم إغفال أي أحد،



- 1. تحث جميع الأطراف على تنفيذ اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ، نصاً وروحاً، والاستثمار في تخفيف الآثار والتكيف، بتصميم وبسرعة، تماشياً مع أحكام اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ، والبروتوكولات، والاتفاقيات تحت إشرافها؛
- 2. تحث أيضاً البلدان المتقدمة النمو على اتخاذ زمام المبادرة في التدابير القوية والفعالة المعنية بتخفيف الآثار، التي تمكن من تحقيق هدف اتفاق باريس المعني بدرجة الحرارة، وتشير، ضمن جملة من الأمور، إلى أن أي قصور في تخفيف الآثار قد يزيد من عبء التكيف لدى المجتمعات، والسكان، والمناطق، والبلدان الضعيفين؛
- 3. تطالب بتعزيز أهداف التخفيف من الآثار للبلدان المتقدمة النمو، بموجب اتفاق باريس، في غياب التعهد بالتزامات كهذه في قمة الأمم المتحدة للمناخ؛
- 4. تطالب البلدان المتقدمة النمو الأطراف في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ بتنفيذ، نصاً وروحاً، التزاماتها، بموجب الاتفاقية، من أجل توفير المساعدة المالية، والتكنولوجية، والمساعدة في بناء القدرات إلى البلدان النامية؛
- 5. تشدد على الحاجة إلى تعزيز اتخاذ تدابير عاجلة للتكيف في البلدان النامية من أجل الحفاظ على مواردها الطبيعية وتعزيزها، التي تعتبر سبل العيش ورفاه للملايين، والتي سيلحق بما ضرراً كبيراً حتى ولو تحققت أهداف اتفاق باريس المعنية بدرجة الحرارة، مع الإشارة إلى أن هذه الموارد الطبيعة لا يمكن أن تكون الهدف الرئيسي لعملية تخفيف الآثار؛
- 6. تحث جميع الأطراف على المضي قدماً بسرعة نحو التنفيذ الفعال لآلية وارسو الدولية المتعلقة بالخسائر والأضرار؛
- 7. تطالب البرلمانات الوطنية بحث حكوماتها على اتخاذ زمام المبادرة في التدابير الفعالة لمكافحة الاحترار العالمي، وزيادة التوعية، وتوفير التعليم المكثف عن أسباب الاحترار العالمي ونتائجه، والتشجيع على اعتماد أنماط حياة مراعية للمناخ؛
- 8. تطالب أيضاً البرلمانات الوطنية بحث حكوماتها، تماشياً مع إطار سنداي للحد من مخاطر الكوارث للفترة 2035-2030، لدعم تطوير آليات القدرة الوطنية الشاملة، وتعزيز الحد من أخطار الكوارث ومنعها، وتعزيز التأهب للكوارث من أجل الاستجابة الفعالة، والاستثمار في تدابير الحد من المخاطر وقدرة المجتمع على التكيف؟



- 9. تطالب البرلمانيين في الاتحاد البرلماني الدولي بالعمل مع حكوماتهم، بالشراكة مع جميع المعنيين، بمن فيهم القطاع الخاص، والشباب، والنساء، والشعوب الأصليين، والمجتمعات المحلية، للمضي قدماً باتحاه التنفيذ السريع لأهداف التنمية المستدامة، وبالتالي المساهمة في تعزيز المرونة والتكيف لتغير المناخ، مع تناول جميع أهداف اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ؛
- 10. كما تطالب البرلمانات الأعضاء الـ179 في الاتحاد البرلماني الدولي بتعزيز مفهوم أنماط الحياة المستدامة على الصعيد المحلى وتعميمها؟
- 11. تناشد الدول والجهات الفاعلة من غير الدول بتبني أنماط الحياة المستدامة وتعزيزها، الأمر الذي يسمح للطبيعة بالتجدد، مع كفاءة استخدام الموارد، والمواد، وإعادة استخدامها؛
- 12. تناشد بقوة تحقيق تغير جذري وتعزيز المساعدة المالية، والتكنولوجية، والمساعدة في بناء القدرات إلى البلدان النامية، من أجل التكيف، بدلاً من التخفيف من الآثار، كما هو الحال الآن.





### 141st IPU Assembly

#### Belgrade (Serbia) 13-17 October 2019



Assembly Item 2

A/141/2-P.1 11 October 2019

## Consideration of requests for the inclusion of an emergency item in the Assembly agenda

Request for the inclusion of an emergency item in the agenda of the 141<sup>st</sup> Assembly of the Inter-Parliamentary Union submitted by the delegation of India

On 11 October 2019, the Secretary General received from the Indian Inter-Parliamentary Group a request and accompanying documents for the inclusion in the agenda of the 141st Assembly of an emergency item entitled:

"Resolution on addressing climate change".

Delegates to the 141<sup>st</sup> Assembly will find attached the text of the communication submitting the request (<u>Annex I</u>), as well as an explanatory memorandum (<u>Annex II</u>) and a draft resolution (<u>Annex III</u>) in support thereof.

The 141<sup>st</sup> Assembly will be required to take a decision on the request of the Indian Inter-Parliamentary Group on Monday, 14 October 2019.

Under the terms of Assembly Rule 11.1, any Member of the IPU may request the inclusion of an emergency item in the Assembly agenda. Such a request must be accompanied by a brief explanatory memorandum and a draft resolution which clearly define the scope of the subject covered by the request. The IPU Secretariat shall communicate the request and any such documents immediately to all Members.

Furthermore, Assembly Rule 11.2 stipulates that:

- (a) A request for the inclusion of an emergency item must relate to a recent major situation of international concern on which urgent action by the international community is required and on which it is appropriate for the IPU to express its opinion and mobilize a parliamentary response. Such a request must receive a two-thirds majority of the votes cast in order to be accepted.
- (b) The Assembly may place only one emergency item on its agenda. Should several requests obtain the requisite majority, the one having received the largest number of positive votes shall be accepted.
- (c) The authors of two or more requests for the inclusion of an emergency item may combine their proposals to present a joint one, provided that each of the original proposals relates to the same subject.
- (d) The subject of a proposal that has been withdrawn by its authors or rejected by the Assembly cannot be included in the draft resolution submitted on the emergency item, unless it is clearly referred to in the request and title of the subject adopted by the Assembly.

A/141/2-P.1 ANNEX I Original: English

## COMMUNICATION ADDRESSED TO THE SECRETARY GENERAL BY THE INDIAN INTER-PARLIAMENTARY GROUP

New Delhi, 11 October 2019 19 Aswina 1941 (S)

DO No. 18/1/2019/IPU

Dear Mr. Secretary General,

As you are aware an Indian Parliamentary delegation led by Hon'ble Speaker, Lok Sabha will be participating in the 141<sup>st</sup> Assembly of the Inter-Parliamentary Union to be held in Belgrade, Serbia, from 13 to 17 October 2019.

In this connection, I am directed to inform you that the Indian Parliamentary Group would like to propose an emergency item entitled:

"Resolution on addressing climate change"

for inclusion in the agenda of the said Assembly.

A brief explanatory memorandum along with the draft resolution on the proposed emergency item is also enclosed.

In this context, you are requested to kindly advise your Secretariat to include the said proposal for an emergency item from India in the list of emergency items proposed so far.

Please acknowledge this communication.

Yours sincerely,

(Signed)

L.V. RAMANA Additional Director Indian Inter-Parliamentary Group

#### RESOLUTION ON ADDRESSING CLIMATE CHANGE

#### Explanatory memorandum submitted by the Indian Inter-Parliamentary Group

India has proposed a draft resolution addressing climate change for consideration at the 141st IPU Assembly, Belgrade, Serbia (13-17 October 2019). This note embodies in brief the need and rationale for India's proposal on the subject.

There are three seminal issues which merit the attention of parliamentarians striving to tackle the global collective action problem of climate change. The first one pertains to the fact that developed countries have had to take a demonstrable lead in combating climate change. The second is the need to pursue climate friendly lifestyles for ensuring sustainable development, and the third is to ensure ways and means for humanity to cope with and adapt to a changing climate regime. The draft resolution by India seeks to draw the attention of the world community to these three hitherto neglected issues which are at the heart of the climate change challenge confronting humanity.

There can be no doubt that global warming of anthropogenic origin is one of the most significant challenges to the world today. Over the years, this has been established decisively by the best available science, as has been examined and assessed by the Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC).

However, individual country or collective global action to face this challenge, has evolved slowly and continuously since the signature of the United Nations Framework Convention on Climate Change (UNFCCC) in 1992. The Convention laid down the broad principles and basis of climate action, namely on the basis of equity and the principle of common but differentiated responsibilities in accordance with national capabilities. It also delineated the responsibilities and commitments of developed and developing countries and the broad nature and content of these responsibilities and commitments. In particular, inter alia, the developed countries were to take the lead in climate mitigation and to provide financial, technological and capacity building assistance to the developing countries.

The broad goals of the Convention were made very specific in the Paris Agreement, where all Parties accepted specific goals for limiting global warming and agreed to hold "the increase in the global average temperature to well below 2°C above pre-industrial levels and [to] pursu[e] efforts to limit the temperature increase to 1.5°C above pre-industrial levels, recognizing that this would significantly reduce the risks and impacts of climate change".

The subsequent scientific developments, especially as assessed by the IPCC in their three special reports *Global Warming of 1.5°C*, *Climate and Land*, and *The Ocean and Cryosphere in a Changing Climate*, have made it clear that urgent climate action is required in both mitigation and adaptation if the temperature goal of the Paris Agreement is to be realized and the world is to adapt to the global warming that would nevertheless take place. In particular, three aspects of global climate action have come to the fore. These are:

- (i) Developed countries need to take the lead in climate mitigation with far more ambitious emissions reduction than they have done hitherto. Further, their financial, technological and capacity building assistance to developing countries also needs to be significantly enhanced. Indeed, finance for climate action has fallen far short of the commitments, and such finance has been primarily directed towards mitigation rather than adaptation.
- (ii) The high carbon lifestyles of the developed world and their unsustainable patterns of consumption and production actively contribute to greenhouse gas (GHG) emissions, and hence global warming, in breach of the Paris Agreement goals. A transition to climate-friendly lifestyles is therefore an immediate challenge and needs to be taken up in earnest. The consumption patterns of the developing countries are, by and large, far more climate-friendly and have a significantly lower carbon footprint compared to developed countries.

(iii) Adaptation remains the foremost concern of developing countries as well as their need for sustainable development to guarantee the well-being of their people. Adaptation is particularly necessary in relation to the protection and enhancement of their natural resources which are the source of livelihoods and well-being for significant sections of their populations. Their natural resources are not the primary subject of mitigation. Greater and more immediate climate mitigation by the developed countries would also significantly lower the adaptation burden of developing countries.

The resolution seeks to draw the attention of the global community through the voice of the parliamentarians of 179 countries to these three significant dimensions of global climate action that must be the focus. The Assembly of parliamentarians from across the world, represents a significant section of humanity, all of whose lives, livelihoods and well-being are put at serious risk by global warming. It threatens their children too, for whom, in India as across much of the world, the current generation works for and sacrifices and ardently desires their increased well-being.

We must recall that global warming and its impact is no mere juggernaut of nature visited on us and beyond our control. Its origins lie in our actions as humanity and it is therefore equally within our power to mitigate its consequences within our means to cope with and adapt to it. But the security of the billions we represent, demands that we act urgently.

India fervently appeals to all parliamentarians gathered at the 141st IPU Assembly to join hands and give their assent to the proposed resolution.

#### RESOLUTION ON ADDRESSING CLIMATE CHANGE

#### Draft resolution submitted by the Inter-Parliamentary Group of INDIA

The 141st Assembly of the Inter-Parliamentary Union.

- (1) Aware of the role and importance of democratic governance for peace and development resonating in the vision and mission of the IPU, a global organization of 179 Member Parliaments,
- (2) Acknowledging that global warming of anthropogenic origin is one of the major challenges facing the global community today,
- (3) Recalling the commitments made by the global community relating to various facets of climate change in the Rio Declaration on Environment and Development, Agenda 21, United Nations Framework Convention on Climate Change (UNFCCC), Kyoto Protocol, Cancun Agreements, the Johannesburg Plan of Implementation, Warsaw Outcome, SAMOA Pathway, Sendai Framework for Disaster Risk Reduction, Addis Ababa Action Agenda, Paris Agreement, and the 2030 Agenda for Sustainable Development,
- (4) Also recalling the UNFCCC, the Kyoto Protocol, the Warsaw International Mechanism on Loss and Damage, the Paris Agreement, and the 2030 Agenda for Sustainable Development which provide the foundation and directions for sustainable, low-carbon and resilient development in a warming world,
- (5) Further recalling the commitment of the Parties to the UNFCCC to tackle the challenge of global warming on the basis of equity and the principle of common but differentiated responsibilities and respective capabilities,
- (6) Acknowledging that the Paris Agreement recognizes that sustainable lifestyles and sustainable patterns of consumption and production, with developed country Parties taking the lead, play an important role in addressing climate change,
- (7) Recalling that the Paris Agreement notes the importance of ensuring the integrity of all ecosystems, including oceans, and the protection of biodiversity, recognized by some cultures as Mother Earth, and the importance for some of the concept of "climate justice",
- (8) Also recalling the commitment of the Paris Agreement to holding the increase in the global average temperature to well below 2 °C above pre-industrial levels and pursuing efforts to limit the temperature increase to 1.5 °C above pre-industrial levels, recognizing that this would significantly reduce the risks and impacts of climate change,
- (9) Further recalling the key findings and statements of the Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC) in its special reports Global Warming of 1.5°C, Climate Change and Land, and The Ocean and Cryosphere in a Changing Climate,
- (10) Acknowledging the implications of these IPCC reports based on the best available science that the consequences of even limited global warming of 1.5° C, are likely to be extensive, serious and damaging, but could be mitigated considerably by immediate and focused action and active international collaboration and cooperation through multilateral processes,
- (11) Recalling that the foremost priority for developing countries continues to be their rapid progress along the path of sustainable development to ensure the well-being of the major part of the population of the world,
- (12) Appreciating the work being done under the Marrakech Task Force on Sustainable Lifestyles and by other regional groupings including the G7, G20, G77, BRICS, ASEAN, BIMSTEC, SAARC, and others on sustainable consumption and production,

(13) Applauding the efforts and initiatives of several local communities, the business and financial sectors, academic and research institutions, children and youth, media and governments in promoting an innovative mix of traditional and modern sustainable lifestyles at the individual and collective levels as their respective contributions to live within Earth's boundaries,

- 6 -

- (14) Recalling the IPU's commitment in the Hanoi Declaration of 2015 to advance the Sustainable Development Goals (SDGs) by 2030 and to ensure that parliaments hold governments to account in implementing effective measures to achieve these goals while leaving no one behind,
  - 1. *Urges* all Parties to implement the UNFCCC in letter and spirit, and to invest in mitigation and adaptation resolutely and speedily, in keeping with the provisions of the UNFCCC and the protocols and agreements under its aegis;
  - 2. Also urges developed countries to take the lead in strong and effective mitigation action, that would enable the achievement of the temperature goals of the Paris Agreement noting, inter alia, that any shortfall in mitigation would tremendously enhance the burden of adaptation for vulnerable communities, populations, regions and countries;
  - 3. Calls for the enhancement of developed country mitigation goals under the Paris Agreement, in the absence of such commitments being made at the UN Climate Summit;
  - 4. Calls on the developed country Parties to the UNFCCC to implement in letter and spirit their commitments under the Convention to provide finance, technology and capacity building assistance to developing countries;
  - 5. Stresses the need for the enhancement of urgent action for adaptation in developing countries to preserve and enhance their natural resources that are the source of livelihoods and the well-being of millions, and that will be seriously affected even if the temperature goals of the Paris Agreement are achieved, noting that such natural resources cannot be the primary target of mitigation;
  - 6. *Urges* all Parties to move forward expeditiously towards the effective implementation of the Warsaw International Mechanism on Loss and Damage;
  - 7. Calls upon national parliaments to urge their governments to take a leading role in effective measures to counter global warming, raise awareness and provide extensive education on the causes and impact of climate change, and to actively encourage the adoption of climate-friendly lifestyles;
  - 8. Also calls upon national parliaments to urge their governments, in line with the Sendai Framework for Disaster Risk Reduction 2015-2030, to support the development of comprehensive national resilience mechanisms, strengthen disaster risk reduction and prevention, enhance disaster preparedness for effective responses, and invest in risk-reduction measures and societal resilience;
  - 9. Calls on IPU parliamentarians to work with their governments in partnership with all stakeholders including, inter alia, the private sector, youth, women and indigenous peoples, and local communities to move towards rapid implementation of the SDGs, thereby contributing to the enhancement of resilience and adaptation to climate change, addressing the overall objectives of the UNFCCC;
  - 10. Also calls on the 179 Member Parliaments of the IPU to promote and mainstream the concept of sustainable lifestyles domestically;
  - 11. Appeals to States and non-state actors to embrace and promote sustainable lifestyles which allow nature to regenerate, with the efficient use and reuse of resources and materials:
  - 12. Strongly appeals for a significant shift and enhancement in the finance, technology and capacity building assistance for developing countries towards adaptation rather than mitigation as has taken place so far.